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a r m a n m e l i . i r  FATF دیگر در دستور کار نیست
 کمرنگ شدن نقش مجمع
 در تصمیمات کلان کشور

گفت وگــو
محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 آمريكا پیش از ورود به برجام،
 »مذاکره مستقیم«درخواست نكند

 تیم مذاکره کننده با ورود متخصصان تقویت شود
 تنش های اصفهان را می خواهند به اهرمی علیه ایران 

بدل کنند

در ماه های اخیر و همزمان با تغییر دولت، 
خبرهای کمتری در مورد مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به گوش می رسد. نهادی که در 
سال های پیش از پررنگ ترین نهادهای کشور 
بود و سرخط خبرها را از آن خود می کرد. در 
تمامی سال هایی که از موجودیت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام می گذرد شاید هیچ گاه 
نام این نهاد در طول سالیان اخیر به اندازه سال 
 FATF گذشته تکرار نشد و آن هم برای تصویب
بود. زمانی که دولت و مجلس به نتیجه نرسیدند 
و نقش کلیدی مجمع او را برای تصمیم گیری 
در انظار عموم قرار داد. در اوایل اسفند سال 
99، آخرین جلسه مجمع با حضور وزرای 
دولت قبل برای بررسی پالرمو و سی اف تی 
برگزار شد و در آن جلسه محسن رضایی که آن 
زمان دبیری مجمع را برعهده داشت، گفته بود: 
»تلاش می کنیم تا پایان اسفند ماه نظر نهایی 
مجمع را اعلام کنیم.« بعد از آن مجمع تا اواسط 
اردییهشت سال جاری به علت همه گیری کرونا 
جلسه ای برگزار نکرد اما تا کنون که چندین 
جلسه با تمامی اعضا برگزار شده، نظری از 
مجمع در این مورد به صورت عمومی منتشر 
نشده است. از ابتدای امسال تاکنون مجمع 
نزدیک به 10 جلسه برگزار کرده که دستور 
جلسات مربوط به تامین اجتماعی، مشکلات 
معیشتی، انتقال محکومان دولت ایران و روسیه 
و برنامه توسعه بوده است. چند روز پیش و 
در آخرین جلسه این نهاد که محسن رضایی 
نیز حضور داشته، وضعیت اقتصادی کشور و 
تصمیمات جدید ارزی دولت و مجلس بررسی 
شده و موافقان و مخالفان نظرهای خود را بیان 
کردند که رنگ و بوی مخالفت جدی با دولت 
دیده نشد. ابراهیم رئیسی در زمان دولت 
گذشته که رئیس قوه قضاییه و عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بود، اگرچه به صراحتا 
در مورد مخالفت با  FATF موضع گیری صریحی 
نداشت اما گمانه ها و موضع گیری هایش او را 
جزو دسته مخالفان تصویب پالرمو  و FATF قرار 
می داد. رئیسی این رویه را نیز در در مناظره های 
انتخاباتی پیش گرفت و گفته بود: »اگر منافع 
ملت نه تنها در این قرارداد که در هر قراردادی 
تأمین شود، حتماً نظر ما نسبت به آن مثبت 
است. اگر هم منافع تأمین نشود، حتماً نگاه ما 
منفی است.« مصوبه ای که یکی از بزرگترین 
چالش های پیش روی دولت روحانی بود. 
چندی پیش محمدصدر عضو مجمع تشخیص 
مصلحت در پاسخ به این سوال که فضای مجمع 
در حال حاضر به سمت بررسی یا عدم بررسی 
این لایحه است، گفته بود: »این مساله ربطی به 
فضای مجمع ندارد و مربوط به درخواست دولت 
و تصمیم رئیس و دبیر مجمع تشخیص است 

و طرح دوباره آن باید این مسیر را طی کند.«
 اهرم های فشار دولت در مجمع

سید ابراهیم رئیسی زمانی که به عنوان 
رئیس دولت بر جایگاه خود تکیه زد در اولین 
عنوان  به  نظام  مصلحت  تشخیص  جلسه 
او در  رئیس جمهور شرکت کرد. صندلی 
تشخیص مصلحت نظام پیش از این و حالا 
که رئیس جمهور شده در مجمع حفظ خواهد 
شد اما اهمیت شرکت او در این جلسه زمانی 
معنادارتر و پررنگ تر می شود که حسن روحانی 
رئیس دولت گذشته علاقه ای به حضور در این 
جلسات نداشت. شاید شرکت نکردن در همین 
جلسات هم برای او تبعاتی داشت که در زمان 
تصویب FATF خود را نشان داد. همچنین 
محسن رضایی که اکنون ریاست کمیسیون 
اقتصاد کلان دبیرخانه مجمع را برعهده دارد 
معاون اقتصادی رئیس دولت است که می تواند 
نشانه ای دیگر برای همراهی مجمع با دولت 
کنونی باشد. در جلسه تودیع و معارفه دبیران 
قدیم و جدید مجمع، سایت خبری این نهاد به 
نقل از آملی لاریجانی رئیس مجمع نوشته بود: 
»ضمن آرزوی توفیق برای محسن رضایی در 
جایگاه معاون اقتصادی رئیس جمهوری، ابراز 
امیدواری کرد که وی همچنان به عنوان عضو 
مجمع، از انتقال تجربیات و دانش خود به این 
نهاد دریغ نورزد.« از طرفی محمدباقر ذوالقدر 
که حالا دبیر مجمع است آشنایی دیرینه ای با 

محسن رضایی دارد.
 سکوت نشان از رضایت است؟

علاوه بر رابطه خوب رئیس دولت و معاون 
اقتصادی اش با مجمع، سخنگوی دولت که 
پس از مدت ها از شروع کار دولت سیزدهم 
انتخاب شده، فردی به نام علی بهادری جهرمی 
عمومی  گروه حقوق  که سرپرستی  است 
معاونت حقوقی مرکز تحقیقات استراتژیک 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را در سال های 
96 تا 97 در کارنامه کاری خود دارد. مجمع 
هیچ گاه  اگرچه  نظام  مصلحت  تشخیص 
سخنگویی نداشته که مواضع این نهاد را به 
صورت رسمی بیان کند اما روی کار آمدن دولت 
ابراهیم رئیسی در این کمرنگ شدن می تواند 
موثر باشد. در نهایت آنچه در عرصه سیاسی 
این روزهای کشور عیان است اینکه سیر 
شتابان تغییرات اقتصادی و معادلات پیچیده 
متغیرهای مربوطه به همراه مشکلات دیگر 
شرایطی را فراهم ساخته که همه نهادهای 
حاضر در سیستم سیاسی باید به گونه ای برای 
رفع مشکلات به سهم خود مشارکت داشته و 
حتی برای تسهیل معضلات دیگر بخش ها به 
میدان بیایند و در چنین فضایی بطور حتم 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به عنوان بازوی 

مشورتی دارای مسئولیتی مضاعف است.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران 
که به تازگی به کشورهای حاشیه خلیج 
فارس سفر کرده بود در گفت وگویی 
مواضع این کشورها در قبال برجام و 
مذاکرات بر سر احیای این توافق را 
تشریح کرده و گفته است که آن ها بر این باورند دو مسیر 
پیش رو وجود دارد. اول اینکه برجام بازگردانده شود سپس 
کشورهای منطقه خلیج فارس آماده توسعه روابط دیپلماتیک 
و اقتصادی خود با تهران هستند. چیزی که آن ها می گویند 
می خواهند انجام دهند این است که منطقه را به لحاظ 
اقتصادی و دیپلماتیک ارتقا دهند. اما اگر ایران به توافق 
بازنگردد و به توسعه برنامه هسته ای اش ادامه دهد، در آن 
صورت این پنجره بسته و ایران به دلیل بحران عدم اشاعه 
تبدیل خواهد شد. مالی اذعان کرد که من نمی گویم که آنها 
عاشق برجام هستند اما اکنون این حقیقت را دریافته اند که 
جایگزین برجام این است که هیچ توافقی وجود نداشته باشد 
و یا این که آمریکا جزوی از آن نباشد، بدان معناست که ایران 
تعهدات هسته ای اش را کنار بگذارد و این به معنی توسعه 
برنامه هسته ای این کشور و رفتار تهاجمی تر ایران در منطقه 
است. بنابراین، من فکر می کنم که تمام کشورهای حاشیه 
خلیج فارس معتقدند که بازگشت به برجام یک ضرورت 
است و مشخصا برای حصول نتیجه بهتر، باید رو در رو با 
ایران مذاکره کنیم. در راستای بررسی این مساله آرمان ملی 
گفت و گویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، نایب رئیس 
کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم داشته است که در 

ادامه می خوانید.
  مذاکره مستقیم با آمریکا در این برهه زمانی 

می تواند نتایج مثبتی داشته باشد؟
با توجه به این که آمریکا خود از برجام خارج شده است و 
امروز جزئی از مذاکرات وین نیست و رسما بار دیگر به برجام 
بازنگشته است، چنین درخواستی از سوی نماینده آمریکا 
در امور ایران نمی تواند منطقی باشد. ابتدا باید 1+4 تبدیل 
به 1+5 شود بعد در این خصوص صحبت شود. امروز مسائل 
هسته ای بین ایران و آمریکا معلق است و این نیز خود یک 
مانع است.از سوی دیگر در چند هفته اخیر شاهد بوده ایم که 
آمریکا بارها در خلیج فارس و دریای عمان اقدام به حرکات 
خطرناک کرده است که تا آستانه رویارویی نظامی مساله 
پیش رفته است. این تحرکات خطرناک صرفا در حوزه دریایی 
نبوده است و آن ها با همراهی اسرائیل به ایران حمله سایبری 
کرده اند و عملا به این شیوه ها در حال گفتن این هستند که 
قصد تقابل با ایران را دارند. مشخصا زمانی که یک کشور چنین 
اهدافی برای خود ترسیم می کند، نمی تواند وارد یک رایزنی 
مستقیم شود. امروز در استان اصفهان نیز تنش هایی وجود 
دارد که در خصوص مسائل آبی است. این احتمال می رود 
که آمریکا نیز در این تنش ها نقش داشته باشد و به صورت 
غیرمستقیم ورود کرده باشد تا ایران را تحت فشار بیشتر قرار 
دهد تا ایران در مذاکرات دست برتر را از دست بدهد. اگر 
کشوری خواستار حل مشکل و مذاکره است قطعا نباید دست 
به اقدامات مخرب بزند. آن ها علاوه بر این موارد به صورت 
مرتب بیانیه و گزارش علیه ایران قرائت می کنند و در این 
روزها این رویه در شورای حکام بیشتر شده است. تمامی این 
موارد نشان می دهد که دیوار بی اعتمادی بسیار بلند است و 
همین دیوار باعث می شود تا مذاکره مستقیم نیز فایده ای 
نداشته باشد. بنابراین آمریکا در ابتدا باید به برجام بازگردد 
و بعد به فکر مذاکرات مستقیم باشد. آن ها حتی در این برهه 
زمانی که به مذاکرات نزدیک می شویم، از خود خویشتن داری 
نشان ندادند و باز هم برخی اشخاص و شرکت های ایرانی را 
تحریم کردند. این رویه در روزهای نزدیک به مذاکره منطقی 

نیست.
 تیم مذاکره کننده و دستگاه دیپلماسی در 
مذاکراتی که از روز هشتم آذر آغاز می شود، به چه 

مواردی توجه کند؟
تیم مذاکره کننده هم باید از نظر کیفی و هم از نظر کمی 
قوی باشد تا بتوانند به جوانب مختلف مذاکرات رسیدگی 
کنند. نباید فراموش کرد که امروز 6 کشور در مقابل ایران 
هستند و ایران باید با یک گروه قدرتمند که آشنا به حقوق 
بین الملل هستند در مقابل این 6 کشور ظاهر شود. نیاز است 
تا تیم مذاکره کننده در کنار خود از کارشناسان اقتصادی، 
بانکی، نظامی و امنیتی نیز استفاده کند تا در خصوص مسائل 
تخصصی مشورت های لازم داده شود. از سوی دیگر باید توجه 
داشت که دیپلماسی برای گفت و شنود است و باید تعامل در 
این بستر شکل گیرد به شرطی که طرفین بخواهند به صورت 
واقعی جنبه برد برد رایزنی ها را عملیاتی کنند. مشخصا مذاکره 
برای فشار به نتیجه نمی رسد و باید به گونه ای باشد که طرفین 
به منافع خود برسند. نباید به گونه ای مذاکره کرد که گفت و 

گوها مبنای اختلافات جدید شود. 
 چه مولفه هایی بر مذاکرات احیای برجام در 8آذر 

تاثیر می گذرد؟
آمریکا مشخصا سیاست های خود را مبتنی بر واقعیت هایی 
که خود قبول دارد، ترسیم می کند. باید توجه داشت که 
دیپلماسی بر اساس همین واقعیت ها ترسیم می شود. یکی 
از این واقعیت ها وضعیت ایران در تمامی حوزه ها است. اگر 
مدیریت کشور به خوبی عمل کند و ایران در حوزه مسائل 
اقتصادی و اجتماعی با مشکلی مواجه نشود، آمریکا نیز در 
مذاکرات نرم تر برخورد خواهد کرد زیرا می فهمد که سخت 
گیری در خصوص ایران فایده ای ندارد. در برهه ای از زمان 
آن ها اجازه ساخت یک سانتریفیوژ به ایران را نمی دادند اما 
زمانی که ایران توانست غنی سازی خود را فراتر از 02 درصد 
برساند، آن ها ایران را به عنوان یک کشور هسته ای پذیرفتند. 
آن ها مشخصا اقتصاد و مسائل اجتماعی ایران را رصد می کنند 
و طبق این پارامترها پیش می روند. قدرت اقتصادی، سیاسی، 
هسته ای، اجتماعی و نظامی ایران و سطح توانایی در هر کدام 
از این موارد، آن چیزی است که مشخصا در هفته های آینده 

بر مذاکرات تاثیر مستقیم خواهد گذاشت.

آرمان ملی: مشخص نیست نماینده مجلس 
هستند یا متهم یاب. هر چند روز یکبار بهانه ای 
پیدا می شود تا به متهم کردن یک فرد یا یک 
جریان بپردازند. یک روز با کلی های وهوی 
فرمان به محاکمه روحانی می دهند و زمانی 
که سکوت و بی محلی روحانی ناکامشان کرد به 
سراغ ظریف می روند و در بوق و کرنا می کنند که 
باید محاکمه شود. ظریف و روحانی خبره تر از 
آن هستند که توجهی به دلواپسان نشان دهند 
پس در اوج ناامیدی به فکر محاکمه معصومه 
ابتکار می افتند و برای غلیظ کردن اتهاماتشان 
به او اینچنین القا می کنند که چرا فرزند ابتکار 
در آمریکا تحصیل می کند اما حواسشان نیست 
فرزند برخی سیاسیون همسو با خودشان هم 
در آمریکا حضور دارند. در نهایت که ناکامی 
خودشان راقطعی می بینند به متهم یابی مشغول 
می شوند به عنوان نمونه اتهامات پاسخ داده 
شده و بی ارزشی را به زنگنه که وزیر نفت بود 
نسبت می دهند و وقتی او آمادگی خودش 
را برای پاسخ به اتهامات در صداوسیما اعلام 
می کند، مانع این حضور می شوند! اما برای کم 
نیاوردن دیروز عضو هیأت رئیسه مجلس با بیان 
اینکه خسارات قرارداد کرسنت 6 برابر خسارت 
بابک زنجانی به کشور است، گفت: »فقدان 
سرمایه گذاری آقای زنگنه در بهره برداری از 
چاه های نفت و گاز ما را امروز در تولید نفت و گاز 
با مشکلات جدی مواجه کرده است.« وی افزود: 
عجیب اینجاست که آقای زنگنه به جای اینکه 
محاکمه شود تقاضای تریبون در تلویزیون را 
مطرح کرده است که این کار یک پررویی محض 
است. حجت الاسلام علیرضا سلیمی افزود: 

مسئولان دولت دوازدهم زمانی که دولت را 
تحویل دادند انبارهای کالای استراتژیک تنها 
20 درصد ذخیره داشته است که البته در دولت 
آقای رئیسی این انبارها پر شد نکته اینجا است 
که هر کسی در این باره کوتاهی داشته باید مورد 

بازخواست قرار گیرد.
  روایت یک نماینده از فساد در زندان

اکنون مشخص است که دست دلواپسان 
مجلس خالی شده و به سراغ سوژه هایی می روند 
و اتهامات اثبات نشده ای را مطرح می کنند که 
بگویند در بخش نظارتی قوی هستند مانند 
دیروز که یک نماینده دلواپس مدعی فروش 
500 میلیون دلار بنزین به زندانی ابربدهکار 
۸ هزار میلیارد تومانی شد. دیروز عضو هیأت 
رئیسه مجلس اظهار داشت: اگر مسئولان دولت 
قبل مورد بازخواست و محاکمه قرار نگیرند تا 
چند روز بعد طلبکار هم خواهند شد کما اینکه 
امروز هم به جای پاسخگویی بعضاً  زبان به انتقاد 
می گشایند. ابوالفضل ابوترابی با اشاره به بررسی 
پرونده مربوط به یک متهم در حوزه پالایش و 
پخش با اشاره به بررسی پرونده گم شدن 500 
میلیون دلار از محل درآمد صادرات بنزین و 
اطاله دادرسی، گفت: متأسفانه این پرونده دچار 
حاشیه شده و افزودن ابعاد و متهمان به آن، 
موجب شده تا این رانت بزرگ دولتی ابعاد واهی 
بسیاری به خود بگیرد و روند بررسی تخلفات 
متهم اصلی و همراهی جریانی خاص از بدنه 
نهادهای نظارتی با وی به حاشیه رانده شود. وی 
ادامه داد: متهم اصلی این پرونده )م. ذ( دو سال 
گذشته و در دولت سابق به اتهام خالی فروشی و 
سلف فروشی ارز )بدون پشتوانه( در سامانه نیما 

و با انباشتی از بدهی های هنگفت بالغ بر یک 
میلیارد درهم )قریب به هشت هزار میلیارد 
تومان( بدهی به بیش از 600 صراف و واحد 
تولیدی، پس از دستگیری بدون تعیین تکلیف 
شدن اتهامات منتسبه و در مدت زمان کوتاهی از 
زندان آزاد می شود و شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران بلافاصله بعد از آزادی 
نامبرده با او وارد معامله شده و قراردادهای 
فروش بنزین به صورت ترکمنچای با مبلغی به 
ارزش قریب به 500 میلیون دلار منعقد می کند. 
ابوترابی افزود: سپس متهم پرونده، محموله های 
بنزین را دریافت و به فروش رسانده اما اکثر وجوه 
حاصل از فروش بنزین را به شرکت پالایش و 
پخش بازنگردانده و در نهایت با شکایت شرکت 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بدهی 
حدود 450 میلیون دلار راهی زندان شده است. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
ابهام اصلی این پرونده در 2 سوال قابل طرح 
است؛ اولا اینکه چگونه و چرا متهم این پرونده 
پس از آنکه با هشت هزار میلیارد تومان دستگیر 
شده، بدون تعیین تکلیف شدن اتهامات منتسبه 
و در مدت زمان کوتاهی از زندان آزاد می شود؟ 
و ثانیا اینکه شرکت پالایش چرا و چگونه تحت 
نظارت نهادهای نظارتی )امنیتی( با فردی فاقد 
اهلیت چنین معامله بزرگی را انجام می دهد؟ 
عضو کمیسیون شوراهای مجلس با تاکید بر 
لزوم بررسی ویژه نهادهای نظارتی به انعقاد 
قراردادهای فروش منابع ملی، یادآور شد: فروش 
منابع ملی کشور از سوی شخص حقیقی قطعا 
نیازمند تائید صلاحیت آن فرد از طرف نهادهای 
نظارتی است که در جریان پرونده یاد شده، 

مشخصا معاونت اقتصادی یک وزارتخانه این 
مسئولیت را بر عهده داشته است. وی با تاکید 
بر ضرورت تسریع در پرداختن به اصل پرونده 
و یافتن پاسخ صریح 2 سوال مطروحه از سوی 
دستگاه قضا، تصریح کرد: اطاله تحقیقات موجب 
مفقود شدن و محو آثار و ادله جرم، مفقود شدن 
رد ارزهای تلف شده و در نهایت موجب منحرف 
شدن مسیر تحقیقات خواهد شد. این نماینده 
مجلس اظهارداشت: اقامت والدین متهم پرونده 
در کشور انگلستان، موجب نگرانی بیشتر افکار 
عمومی نسبت به عدم بازگشت بیت المال به 
خزانه کشور شده و همین امر ضرورت پرداختن 
سریع تر به وضعیت متهم اصلی را دوچندان 

می کند.
  بی آبی بهانه ای برای هجمه دلواپسان 
دلواپسان زمانی که کفگیرشان در حوزه 
اقتصادی به ته دیگه می خورد به حوزه سیاسی 
رجوع می کنند؛ مانند دیروز که ابوالفضل 
ابوترابی نماینده نجف آباد با اشاره به اتفاقات 
اخیر استان اصفهان، اظهار داشت: در اعتراض به 
حق کشاورزان و مردم اصفهان چقدر فضا آرام و 
به صورت مسالمت آمیز پیش رفت و توانستند 
خواسته های خود را طبق اصل 27 قانون اساسی 
بدون اخلال در نظم عمومی و حمل اسلحه به 
خوبی به گوش مسئولان استانی و کشوری 
برسانند و در نهایت بیانیه ای بعد از توافقات لازم 
قرائت کردند و محل تجمع را ترک کردند. وی 
ادامه داد: دشمنان ایران هم برای ناامن کردن 
فضای داخلی و هم برای ناامن کردن مرزها 
برنامه های مفصلی دارند که یک قسمتی از 
این برنامه ها استفاده از ظرفیت اراذل و اوباش و 
تروریست های مختلف است که آنها دانسته یا 
ندانسته آب به آسیاب دشمن می ریزند. ابوترابی 
افزود: دشمنان با سوء استفاده از غفلت برخی از 
غافلان داخلی در حال سوء استفاده از اعتراضات 
هستند و همچنین از قبل نیز تمهیداتی از جمله 
انتقال اسلحه به داخل ایران و هماهنگی های 
لازم با اراذل و اوباش داخلی برای به آشوب 
کشیدن ایران انجام داده اند و همیشه از این 
اراذل اوباش در داخل کشور استفاده کرده اند. 
وی با اشاره به اتفاقات اخیر اصفهان، بیان کرد: 
دشمن خیلی زودتر از این اتفاقات به دنبال 
به آشوب کشیدن ایران از طریق حمله سایبری 
به جایگاه های سوخت و نفتی بود که موفق نشد. 
اکنون مردم می توانند با جدا کردن صف خود 
از آشوبگران و اغتشاشگران مطالبه خود را از 
طریق قانونی دنبال کنند و مراقب باشند در 

سناریوی دشمنان بازی نکنند.

آرمان ملی: یک روز دیگر مذاکرات وین آغاز 
می شود و کشورها هر کدام برنامه ای برای رسیدن 
به توافق در جهت احیای برجام خواهند داشت. 
ایران لغو تحریم های آمریکا را شرط بازگشت این 
کشور به برجام میداند و درصدد است که اعضای 
برجام به یک نتیجه مطلوبی برسند.  دیروز 
مسئولان ایرانی به وین رفتند و طرف آمریکایی 
که در مذاکرات حضور ندارد طرح گفت وگوی 
رو در رو با ایران را مطرح کرد. وزیر امور خارجه 
کشورمان با اشاره به آغاز دور جدید مذاکرات 
وین طی روزهای آتی گفت: امیدواریم در مسیر 
گفت وگوهای وین بتوانیم گام های اساسی و 
موفقیت آمیز رو به جلویی داشته باشیم. حسین 
امیرعبداللهیان با بیان اینکه در طول یکصد روز 
گذشته بحث برجام، مذاکرات وین و تعامل و 
همکاری در راستای حقوق و منافع ملت ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی به صورت جدی 
مورد توجه دستگاه دیپلماسی کشور قرار گرفته 
است، گفت: از هفته جاری گفت وگوهای وین را 
کلید خواهیم زد. در همین چارچوب در هفته 
های گذشته معاون من آقای باقری به پایتخت 
برخی از کشورهای اروپایی، مسکو و همچنین 
سفرهایی به کشورهای منطقه و همسایه داشته، 
ارتباط وبیناری با پکن برقرار کرده و در این راستا 

اقدامات و رایزنی هایی را به عمل آورده است. 

 موضع آمریکا چیست؟
آمریکا در زمان ریاست جمهوری دونالد 
ترامپ در سال 201۸ از توافق برجام خارج 
شد و ضمن بازگرداندن تحریم های لغو شده، 
ایران اعمال  نیز علیه  تحریم های جدیدی 
کرد  و مذاکرات احیای توافق هسته ای در 
وین که شش دور آن میان ایران و کشورهای 
عضو برجام و با حضور هیات آمریکا در محل 
مذاکرات تا ماه ژوئن)خرداد 1400( برگزار 
شده بود، پس از انتخابات ریاست جمهوری 
ایران به تعویق افتاد. دولت سیزدهم پس از 
بررسی نتایج شش دور قبلی مذاکرات، اعلام 
کرده که دور هفتم مذاکرات 29 نوامبر)۸ آذر( 
از سرگرفته خواهد شد. ایران تاکید کرده است 
هدفش از این مذاکرات لغو تحریم های آمریکا 
مسیر  است  گفته  نیز  آمریکا  دولت  است. 
دیپلماتیک با ایران را برای حل وفصل موضوع 
هسته ای آن ترجیح می دهد و آماده است با 
»حسن نیت« و در راستای بازگشت دوجانبه 
با ایران به پایبندی کامل به توافق هسته ای، 
به مذاکرات وین بازگردد. تا اینکه دیروز مقام 
آمریکایی از گفت وگوی رو در روی کشورش 
باایران سخن گفت. این در حالی است که در 
روزهای گذشته مواضع آمریکا دارای نوسان بود، 
بنابراین نمی توان اظهارات نماینده ویژه آمریکا 

در امور ایران راقطعی تلقی کرد چنانکه رابرت 
مالی در 3 آذر هم از آمادگی واشنگتن برای رفع 
تحریم های ضدایرانی خبر داده بود اما در عمل 

چنین اتفاقی رخ نداد.
  بازگشت به برجام یک ضرورت است

 دیروزنماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران 
گفت: اگر )ایران( به توافق بازنگردد و به توسعه 
برنامه هسته ای اش ادامه دهد، در آن صورت این 
پنجره بسته و ایران به دلیل بحران عدم اشاعه 
تبدیل خواهد شد. مالی با تکرار ادعاهای خصمانه 
واشنگتن و متحدان منطقه ای اش علیه کشورمان 
افزود: من نمی گویم که آنها عاشق برجام هستند 
اما اکنون این حقیقت را دریافته اند که جایگزین 
برجام این است که هیچ توافقی وجود نداشته 
باشد. اینکه آمریکا جزوی از آن نباشد، بدان 
معناست که ایران تعهدات هسته ای اش را کنار 
بگذارد و این به معنی توسعه برنامه هسته ای این 
کشور و رفتار تهاجمی تر ایران در منطقه است. 
بنابراین، من فکر می کنم که تمام کشورهای 
حاشیه خلیج )فارس( معتقدند که بازگشت به 
برجام یک ضرورت است. نماینده آمریکا در امور 
ایران درباره تفاوت رویکرد دولت پیشین ایران با 
رئیس جمهور کنونی کشورمان و اینکه این مسئله 
تغییری در موضع آمریکا ایجاد کرده است، بیان 
کرد: این، موجب تغییر موضع ما نشده است. از 

نظر من هنوز باید دید که تغییر دولت در ایران 
چه تغییری در موضع آن ایجاد کرده است. پنج 
ماه از آخرین دور مذاکرات )وین( گذشته است 
و اگرچه ایران در طول این مدت رویکرد بسیار 
سختگیرانه ای در طرح خواسته هایش اتخاذ کرده 
اما نمی توان مذاکرات را پیش بینی کرد. بنابراین، 
اجازه دهید ببینیم آنها بر سر میز مذاکره چه 
می گویند. همان طور که می دانید دوشنبه به وین 
بازمی گردیم. با این حال، نشانه هایی آنها از خود 
بروز داده اند و ما نیز تنها کسانی نیستیم که این 
نشانه ها را دیده ایم، ترغیب کننده و امیدبخش 
نیستند. رابرت مالی درباره برخی از شروط برجام 
که دارای مدت زمان هستند و طی پنج، 10 یا 
20 سال منقضی می شوند و انتقاداتی که به این 
ویژگی برجام مطرح بود، گفت: ما با خروج از 
توافق این مرحله بحرانی را بیشتر به خود نزدیک 
کردیم. برخی شروط در توافق پس از 10 یا 20 
یا 25 سال منقضی می شوند و برخی نیز هرگز 
منقضی نمی شوند اما تراژدی خروج از توافق این 
بود که ما مدت زمان مواجهه با این مشکلات 
آتی را بسیار نزدیکتر کردیم. هدف ما زمانی که 
بر سر برجام مذاکره کردیم این بود که توافق را 
با موفقیت اجرا و اندکی اعتمادسازی کنیم تا 
براساس آن بتوانیم به مسائل بسیار زیاد دیگری 
که با ایران داریم بپردازیم. این چیزی بود که به 
آن امیدوار بودیم. وی افزود: اما با خروج از توافق 
مشکل این است که اکنون باید بر سر مسائلی 
صحبت کنیم که در سال 2016 حل وفصل شده 
بود، به جای اینکه به مسائل دیگری بپردازیم که 
با ایران داریم و شفاف بگویم؛ مسائلی که ایران 

با ما دارد.

مسئولان سیاست خارحي ایران نگاه مثبتي دارند؛ البته خبرها خلاف آن را نشان مي دهد:

خوش بیني ها در یک روز مانده به مذاکرات وین
  ایران: همه مقدمات رسیدن به یک توافق خوب و سریع فراهم است

خسارت کرسنت 6 برابر خسارتی است که بابک زنجانی به کشور زد

معامله نفتی در زندان!
  

  ادعای دلواپس: فروش ۵۰۰ میلیون دلار بنزین به زندانی  ابربدهکار 

آنچنان که از شواهد مشخص است کابینه سیزدهم امروز کامل 
خواهد شد و یوسف نوری از مجلس رای اعتماد خواهد گرفت که البته 
نمی توان بطور قطعی این موضوع را تایید کرد و باید در انتظار رای 
گیری بود اما آنچه احتمال تایید نوری از سوی مجلس را زیاد می کند 
رای دیروز کمیسیون آموزش بود که نوری را پسندیدند. سخنگوی 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در خصوص جلسه امروز صبح 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: در 
جلسه امروز کمیسیون که با حضور یوسف نوری وزیر پیشنهادی 
وزارت آموزش و پرورش برگزار شد به جمع بندی بررسی صلاحیت 
وی پرداختیم، در ابتدای این نشست نمایندگان به دغدغه های خود 
و مطالبات فرهنگیان اشاره کردند و در ادامه نوری به مطالب مطرح 
شده  پاسخ داد و برنامه های خود را تشریح کرد. رضا حاجی پور، در 
پایان بررسی ها میزان رضایت اعضای کمیسیون از برنامه ها، سوابق 
و صلاحیت وزیر پیشنهادی به رای گذاشته شد و  اکثریت اعضای 

کمیسیون به صلاحیت وزیر پیشنهادی رأی مثبت دادند.

بحران آب جدی است و دیگر نمی توان براحتی از کنار آن عبور 
کرد. مسئولان کشور به دنبال راهکاری برای بهبود وضعیت هستند 
و از مردم می خواهند صبوری پیشه کنند دیروز هم محمدرضا 
عارف  نوشت: نباید بر تصمیمات اشتباه گذشته در خصوص آب 
پافشاری کنیم، نه جدال های منطقه ای را با امنیتی کردن و دو 
قطبی سازی های کاذب شکل دهیم و صد البته با منطق ملی، 
اصول زیست محیطی و اصلاح امور بر اساس اولویت های مهم تر، 
عمق بحران را شناخته و تصمیمات مان، پاسخ به جوانب گوناگون 
آن و بدور از تعصبات گوناگون باشد. علاوه بر تغییر رویکرد کلان 
حاکمیت نسبت به مسائل و مواجهه صبورانه با اعتراضات مردم، 
جمعی از نخبگان دانشگاهی در خصوص مولفه های بحران و راه 
های برون رفت از آن و جلوگیری از ویرانی آوار این بحران ، که معلوم 
نیست چقدر با آن فاصله داریم، تدبیر و تصمیمی عالمانه را روی میز 
حاکمیت گذاشته و تصمیمات منطقه ای، کوتاه مدت و غیر علمی 
گذشته، بازخوانی و انحراف از معیارها شناسایی و از آن ها عبور شود.

یکی از موضوعاتی که این روزها محل بحث است به کودک همسری 
باز میگردد. کودکانی که هنوز معنی کودکی را درک نکرده اند وارد 
دنیای تاهل می شوند و سرنوشت شیرینی در انتظار آنها نیست. دیروز 
معاون امور زنان و خانواده دولت دوازدهم گفت: سن مناسب ازدواج 
بعد از دوران کودکی است. کودک باید فرصت داشته باشد بازی و 
رشد قوای ذهنی را تجربه کند. یکی از مشکلات کودک همسری از 
دست رفتن فرصت برای کودکی کردن است. معصومه ابتکار افزود: 
دختر و پسر کم سن و سال بعد از ازدواج از بسیاری حقوق خود محروم 
می شوند. دغدغه کودک همسری برای دولت های یازدهم و دوازدهم 
وجود داشت. وی تصریح کرد:آمار کودک همسری با برخی سیاست ها 
مانند افزایش وام ازدواج و نگاه اقتصادی به بحث ازدواج ارتباط مستقیم 
دارد. در کودک همسری شائبه خرید و فروش کودکان وجود دارد . 
ابتکار معتقد است: درباره کودک همسری نشست های فقهی با اهل 
سنت و نشست های حقوقی در قم برگزار شد. لایحه کودک همسری 
در دولت دوازدهم به مجلس ارسال شد و منتظر نظر دولت جدید است.

 

 راهكار عارف
 برای بحران آب 

کودک همسری در 
انتظار رای دولت رئیسی 

طلسم آموزش و پرورش 
شكسته می شود


